
THE IMAGE OF GOD PART 2 
Sponsored by Jake and Karen Abilevitz in memory of Jake’s Beloved Parents, אליהו בן אבא ז"ל & לאה בת אברהם ז"ל 

and Karen’s brother  יהושע בן שמעון דב ז"ל 
1) Avos, Chapter 3, Mishna 14 

 HE [ALSO] USED TO SAY: BELOVED IS MAN IN THAT 
HE WAS CREATED IN THE IMAGE [OF GOD]. [IT IS A 
MARK OF] SUPERABUNDANT LOVE [THAT] IT WAS 
MADE KNOWN TO HIM THAT HE HAD BEEN 
CREATED IN THE IMAGE [OF GOD], AS IT IS SAID: 
FOR IN THE IMAGE OF GOD MADE HE MAN. 

א היה אומר חביב אדם שנברא בצלם חבה יתירה נודעת לו שנברא הו
ישראל  ים עשה את האדם חביביןקבצלם שנאמר (בראשית ט) בצלם אל

שנקראו בנים למקום חבה יתירה נודעת להם שנקראו בנים למקום 
יכם חביבין ישראל שניתן להם קשנאמר (דברים י"ד) בנים אתם לה' אל

כלי חמדה חבה יתירה נודעת להם שניתן להם כלי חמדה שבו נברא 
 העולם שנאמר (משלי ד) כי לקח טוב נתתי לכם תורתי אל תעזובו:

PART 5 – NON-JEWS 
 2) מדרש שמואל

Rabbi Samuel de Uceda - 16th century Rosh Yeshiva and Kabbalist in Safed, disciple of the Arizal and R' Hayyim Vital. 
He established a large Yeshiva in Safed which promoted the study of Halacha and Kabbalah. 

 

צלם הוא כולל כל שם המין דהא קרא בבני נח איירי או דלמא דווקא ישראל ותו לא ועליהם נאמר חביב אדם ולהבין אם מ"ש חביב אדם שנברא ב 
שנברא בצלם וכו' כענין אתם קרויים אדם ולכאורה היה נראה דמדנקט בשני מאמריו האחרים חביבין ישראל ובזאת החלוקה שינה ואמר מלת אדם 

לא מבני ישראל המה דהא ראיה שמביא היא אזהרה לבני נח ונתן טעם לאזהרת שפיכות דם בן נח והוא  היה נראה כי בכאן רצה לכלול אף אותם אשר
. ואפשר לי לומר כי אין הצלם הנאמר כאן על הצלם אלקיםעשה את האדם נראה כי אף בן נח הוא בכלל חבה זו שנברא בצלם  אלקיםכי בצלם 

ם ותמונת תואר האדם אשר הוא משונה בו מן הבעל חי והשווה בו כל מין האנושי ואפי' בן נח רק הצלם האמור כאן הוא צלם של קדושה המיוחד לע
יתהלך איש כי אין חיות לאדם רק עם זה הצלם ובו ב"י לבדם כי צלם נגזר מצל והוא כמו צל על ראשו להציל לו ועל צלם זה אמר הכתוב אך בצלם 

עליו לא היתה המיתה יכולה לשלוט בו. וחכמי הזוהר  אלקיםיתהלך ויחיה ושלשים יום קודם פטירת האדם ארז"ל שמסתלק זה הצלם שאלו היה צלם 
אדם שנברא בצלם כי צלם זה לא תמצא רק בעם רשב"י וחביריו היו מכירים בהסתלקות הצלם הזה מן האדם אשר קרבו ימיו למות ועליו אמר חביב 

אשר יכונה בשם ישראל באמת ובצדקה אמנם ברשעים הם חקוקים בצלם שמאל צלם של טומאה ומאי דנקט חביב אדם ולא נאמר חביבין ישראל 
דין לצדיקים כיוצא בו כי בודאי אפשר לומר שהוא כינוי לאדם הראשון שהוא היה תחלת הבריאה יציר כפיו של הקב"ה ועליו אמר חביב אדם והוא ה

 אלקיםוצלם של קדושה וכן כל עם בני ישראל ואף אם מן הראיה שמביא נראה שעל בן נח נאמר אפשר לתרץ כי מ"ש כי בצלם  אלקיםנבראו בצלם 
ונת הכתוב הוא שופך דם נעשה או עשאו מאי עשה את האדם דקאמר אלא כו אלקיםעשה את האדם אין הכוונה על בן נח שא"כ הכי היל"ל כי בצלם 

עשה את  אלקיםהאדם והוא דם בן נח באדם כלומר בעדים וכמו שתרגם אונקלוס בסהדיא דמו ישפך ונתן טעם למה הוא חייב מיתה ואמר כי בצלם 
אף  אלקיםלם עשה את האדם הידוע שהוא אדם הראשון ולפי שהרג הדומה בתמונת תארו לאדם הראשון אשר נברא בצ אלקיםהאדם כלומר כי בצלם 

דמו ישפך וע"כ כפל ואמר חבה יתירה נודעת  אלקיםעם כל זה ע"ז היחס לבד שיש לזה הבן נח עם מי שנברא בצלם  אלקיםאם זה הנהרג אין לו צלם 
ברא בצלם נהרג על ידו ההורג אותו בסבת שהיה לו תמונת מי שנ אלקיםלו שנברא בצלם כיון שמעלת הצלם היא כ"כ שאפי' הבן נח שאין לו צלם 

 :אלקים
 

אחר כך שאלתי את החכם המפואר האלקי הרב רבי חיים וויטאל יצ"ו לבאר לי את דעתו בזה אם בכלל חביב אדם שנברא בצלם נכנסים בני נח אם 
 לאו והשיב לי כי בוודאי שאין הרשעים בכלל ומאי דנקט אדם הוא לפי שהוא שם חשוב משם ישראל שכן מצינו שאז"ל שופריה דיעקב מעין שופריה

ישראל דומה מעין שופריה וידוע כי עיקר האדם הוא שמו. ועוד כי מקום  דאדם וכיון דקאמר מעין שופריה נראה שאדם היה יותר חשוב ויעקב הנקרא
מחצב נשמת האדם הראשון יותר למעלה ממקום מחצב נשמת יעקב אבינו כנודע ליודעי חן ואחר שאדם הראשון נברא בצלם כמו כן אחריו כל אדם 

עשה את האדם שנראה שמדבר  אלקיםא ראיה מפסוק כי בצלם ימשוך דהיינו הקדושים והטהורים אשר בארץ המה וכל עם בני ישראל ומה שמבי
בשבע מצות ב"נ השיב לזה כי היה די שיאמר הכתוב שופך דם האדם דמו ישפך מאי מלת באדם דקאמר ואף אם המתרגם תירץ זה וגם מפרשים 

פך ומאי איכפת ליה אם יהרג בן נח והיה די אחרים עם כל זה אמר כי כוונת הכתוב להודיענו סיבה למה גזר השי"ת על ב"נ שהשופך דמם דמו יש
ממנו בתשלומין אלא לפי שאולי עתיד לצאת ממנו שום אדם צדיק וכמו שאז"ל בפסוק ויפן כה וכה וירא כי אין איש כלומר אין שום צדיק עתיד לצאת 

דיק אשר הוא מעותד לצאת מאונו כי הוא בכח ולזה ויך את המצרי ולכן הקפיד הקב"ה על ש"ד ב"נ זה לפי שבשפיכת דם ב"נ זה נשפך דם אותו הצ
בתוכו וז"ש הכתוב שופך דם האדם באדם כלומר שופך דם אותו האדם הצדיק אשר עתיד לצאת בתוך האדם זה הנהרג וזהו מלת באדם דקאמר קרא 

ושה זו שבתוכו קראו אדם דאל"כ באדם הנהרג אע"פ שהוא בן נח גמור לפי שיש בשרשו ועיקרו צד של קדושה העתידה לצאת ממנו ומסיבת צד קד
עשה את האדם והו"ל כאלו הרג האדם הצדיק העתיד לצאת ממנו ושאלתי ממנו וכי  אלקיםהרי נאמר אתם קרויים אדם וכו' ולכן דמו ישפך כי בצלם 

עות וא"כ למה הורגים אותו כיון כל בני נח עתידים לצאת מהם צדיקים והלואי ימצא בבני נח אחד מעיר ושנים ממשפחה ואין דבר זה ידוע רק לאל ד
גם שאין דבר טוב עתיד לצאת ממנו כי דמו ישפך היא גזירה כוללת לכל והשיב כי כיון שגם בן נח ההורג אינו נהרג אלא בעדים וכמו שתרגם המתר

ימצאו שם עדים וכל דבריו בסהדיא ואם לאו פטור א"כ השי"ת שהוא יודע העתידות כשאין עתיד שום צדיק לתת ממנו השי"ת עושה באופן שלא 
 :נכוחים למבין ואין בהם נפתל ועקש

 

 3) ספר נצח ישראל פרק יא
Maharal - Talmudic scholar, Jewish mystic, and philosopher who served as a leading rabbi in the cities of Mikulov and 
Prague. Due to his unprecedented impact on Jewish study, he is considered one of the most important rabbis of all times. 
ביאר התנא הזה אלו ג' סבות שבשביל זה בחר השם יתברך בישראל; ולכך אמר 'חביב האדם שנברא בצלם אלקים', שזה מורה כי האדם הוא הבריאה 

ה שבכל הנמצאים, שהרי נברא בצלם אלקים, ואין שלימות יותר מזה כאשר נברא בצלם אלקים, ובשביל כך ראוי שתהיה חבה אליו מצד השלימ
א שלימות בריאתו בעצמו. ואף על גב שאמר 'חביב האדם', אין זה כולל כל מין האדם, כי כבר אמרו חז"ל (יבמות סא א) 'אתם קרויים "אדם", ול

הוא אל ישראל, לא לאומות, כאשר בארנו פעמים הרבה שישראל  -שהיא לאדם בפרט  -אדם"'. כאילו אמרו כי שלימות הבריאה האומת קרויים "
ת בפרט נקראים 'אדם'. ואף כי מעלה זאת אינה רק לישראל בלבד, אמר על זה 'חביב האדם', וזה כי הפרש גדול יש בין מעלה זאת ובין שאר מעלו

לישראל, ואין חלק ונחלה כלל לשאר אומות. ולא כן שם "אדם", אף על גב שמדריגה זאת אינה שייכת רק לישראל ולא  שזכר אחר כך, שאינם רק
לאומות, מכל מקום יש לאומות שם "אדם" במה, כי נקראו "אדם" בשביל הצלם האלקי, כדכתיב (בראשית א, כו) "נעשה אדם בצלמנו וגו'". רק 

ל הגוף, כי מצד הגוף החומרי נתבטל הצלם האלקי הזה שהוא לאדם, וכאילו היה הכל חומרי, ואין כאן צלם שאצל האומות צורת האדם בטילה אצ
האלקי הזה. מכל מקום נמצא הצלם הזה אצל שאר אומות, רק שהוא בטל ואינו נחשב לכלום. ולכך אמר 'חביב האדם', ולא אמר 'חביבין ישראל 

במה. ועוד, כי כאשר נברא האדם היה מעלה זאת לאדם ולנח, אף כי  -שנברא בו האדם  -ות הצלם הזה שנבראו בצלם אלקים', מפני כי יש להם לאומ
אינה בשם 'ישראל' נקראים. ואם אחר שבחר השם יתברך בישראל נתמעט הצלם הזה אצל האומות, מכל מקום הצלם האלקי הוא שייך לאדם במה 

 .שהוא אדם גם כן, ודבר זה מבואר
 

 4) תפארת ישראל - יכין מסכת אבות פרק ג
R. Yisrael b"r Gedalya Lipshuetz was born in Germany in 1782, and served as rabbi of a number of communities. From 
1837 he served as rabbi of Danzig (Prussia, today Gedansk, Poland) and was famous for his acumen and righteousness.  

ם ח) חביב אדם. נ"ל דהאדם גרסינן דהיינו אפילו עכו"ם [כתוס' יבמות, דס"א א'], דהרי מדסיים בסיפא חביבין ישראל ש"מ דרישא בכל מין האדפ
עי  מיירי, ור"ל אפילו בעכו"ם, וכן הראיה דמייתי תנא מקרא דעשה את האדם, הרי בעכו"ם נמי מיירי, דלבני נח נאמר [וכמ"ש התוי"ט], וגם מלך

(א אלקיםוהחמשה מלכים שתלה יהושע, הורידם קודם הערב, ש"מ שגם לעכו"ם יש צלם   
 

 5) תוספות יום טוב מסכת אבות פרק ג
R. Yom Tov Lipman haLevi Heller born in Germany in 1579. At the age of eighteen he relocated to Prague, and despite 
his young age he was appointed a judge (dayyan) there, becoming a disciple of the Maharal of Prague.  



איה שממנו הביא שהוא נאמר לבני נח פירש"י חביב אדם שנברא בצלם. לכן מוטל עליו לעשות רצון קונו. ע"כ. ובכל אדם אמר ר"ע. וכמו שהוא הר
. ומעתה אני תמה למה ]..לא לבני ישראל לבדם ורצה ר"ע לזכות את כל אדם אף לבני נח. ומאמר מלא אמר הרמב"ם בפ"ח מהלכות מלכים [הלכה י'

נסמכו במאמרם ז"ל אתם זה רחקה הדרך מן המפרשים ולא רצו ללכת בה לפרש דברי ר"ע שאמר מאמרו כלפי כל אדם כי אם לישראל בלבד. ו
כי בא קרויים אדם וכו' והרי זה דרש על דרש. ובזה נכנסו בדוחק ענין הצלם. ובפי' הכתוב שהביא לראיה. אבל בעיני זו הדרך דרך סלולה ומרווחת 

ת דברים. להמשיך לבם אל ר"ע להיישיר לכל באי עולם כאשר נצטוינו מפי מרע"ה כדברי הרמב"ם. ואם בכפיית חרב הרג ואבדן נצטוינו כ"ש בכפיי
רצון קונם וחפץ צורם. יזכרם לטובה. ושהם חביבים שנבראו בצלם להורות נתן בלבם. כי זאת תורת האדם לעשות חוקי אלהים ומשפטיו מצד אשר 

ך קרא. אע"פ שיש הוא צוה כדברי הרמב"ם דהואיל שחבבו לבראו בצלמו. לכן מוטל עליו לעשות רצון קונו כפירש"י. והשתא אתי שפיר דנקט לה
כמה מקראות הקודמים אליו שנאמר נעשה אדם בצלמנו. אבל זה המקרא הוא שנאמר גבי המצות שנצטוו בהם. לכך הביא לזה הכתוב שכן אמרו הש"י 

אמר שנברא בטעם המצוה אשר צוה אותם כי בצלם אלהים עשה את האדם ולבני נח נאמר הכתוב. ולבני נח אמר ר"ע דבריו הללו. ואתי נמי שפיר ש
 בצלם. וחסר הנסמך שהוא אלהים הנאמר בכתוב. ואילו גבי בנים אמר שנקראו בנים למקום. והיינו טעמא שזו ג"כ מדברי התוכחה להוכיחם ולומר

ם שהם נבראו בצלם ובאיזה צלם נבראו בצלם אלהים כאומר שהבריאה היתה בצלם אלהים אבל הואיל ואינם מקיימים מצותיו ואע"פ שאם מקיימי
אינם מקיימים מפני אשר צוה אותם אלהים. הנה הם חסרים באמת מידיעת אלהים והכתוב שאומר בצלם אלהים עשה לומר שכן נבראו כלומר שהיא 
היתה כונת הבריאה באדם שיהא לו השגה שכלית מגעת לידיעת אלהים. אבל לפי שבאמת לא ידעו ולא יבינו ובחשיכה יתהלכו ולא יצאה הכונה אל 

מן הראוי שיאמר שנבראו בצלם. ולא בצלם אלהים אחרי שהכונה שהיא השגת אלהים לא נשלמה. ואין בהם אלא הכנה בלבד. ואותה ראוי הפועל 
...להקרא צלם בלתי הנסמך שהוא אלהים. זה נראה לי בפי' מאמר ר"ע.  

5) Rabbi Dr. David Berger 
“Jews, Gentiles, and the Modern Egalitarian Ethos: Some Tentative Thoughts.” In Formulating Responses in an 
Egalitarian Age, ed. by Marc Stern, Lanham, 2005, pp. 83-108. 

 

 

 


